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• Prezesem Wyzszego Urz^du Gorniczego.

I Tuz po nominacji na Prezesa Wyzsze-
go Urzedu Gorniczego oswiadczyl Pan, iz
w swych dzialaniach bedzie si? kierowal
zasada: mniej kontroli, ale bardziej wnikii-
wych; mniej kar, a wiecej dialogu z przed-
siebiorcamL Jak na szefa, by uzyc okreslenia
zaczerpnietego z prasy - "policji goraiczej", to
dose znamienna, by nie rzec, zapowiadajaca
nowy sposob myslenia o zapewnieniu bez-
pieczenstwa w kopalniach deklaracja...

- Osobiscie nie zgadzam si? ze stwierdze-
niem, iz urz^d gorniczy jest "policj^ gornicza/1,
choc czesto - nieshisznie - jest z ni;j kojarzony.
Bye moze wtedy, gdy Wyzszy Urz^d Gorniczy
by! powolywany do zycia, tj. w 1922 roku, mo-
zna byio takiego sformutowania uzywac. W cia_-
gu jcdnakze 86 lat zadania, choc to prioryte-
towe, tj. dbanie o bezpieczenstwo pracy w ko-
palniach i zdrowie gornikow nie zmienily sie,
to ich zakres i sposob egzekwowania ulegty
znacznej modyfikacji.

Najwazniejszy przetom nastapil z chwilq wej-
scia w zycie obowiazujqcej po dzis dzien ustawy
z 4 lutego 1994 roku Prawo geologtczne i gor-
nicze, w ktorym ustawodawca mocniej uwy-
puklit np. problemy zwiazane z ochrona^ sro-
dowiska. Tym samym urz?dy gornicze musialy
jeszcze bardziej wyspecjalizowac si? w zagad-
nieniach dotyczacych oddziatywania podziem-
nej eksploatacji na powierzchnie. Wspommana
ustawa byla oczywiscie wielokrornie noweli-
zowana. Zmienialo sie ustawodawstwo naszego
panstwa. Kolejne rzady wyznaczaly organom
administracji pafisrwowej, a do takich nalezy
WUG, nowe zadania. Tak wiec gdy podj^to
decyzj^ o szeroko rozumianej restrukturyzacji
gornictwa w?gla kamiennego, rowniez urzedy
gornicze musialy swa^ dzialalnosc do tegoz do-
stosowac. Panowala wowczas tendencja do
ograniczania zatrudnienia, z jednoczesnym
wprowadzaniem tzw. koncentracji wydobycia.
To spowodowalo, iz pod koniec lat 90. zna-
czaco zmalala ilosc rejonow eksploatacyjnych,
a tym samym i ilosc robot przygotowawczych.
Wczesniej w kazdej kopalni takich scian bylo
10-12, a w wi^kszych kopalniach nawet wiecej.
Wspommana zas koncentracja wydobycia zre-
dukowala ich liczhe do "modelowego" wowczas
\vymiaru, czyli czterech. To oczywiscie wymu-
silo na urzedach gorniczych okreslone zmiany
w dziatalnosci kontrolnej rychze zaldadow.
Nie sposob w tym miejscu nie wspomniec
0 problemach zwiqzanych z likwidacj^ za-
kladow gorniczych. To bylo zupelne novum,
z ktorym w latach 80. i wczesniej urzedy nie
mialy do czynienia, a z ktorym to przyszlo nam
si£ zmierzyc pod koniec lat 90. I tak naprawd^
to wszyscy, zarowno urzedy gornicze, jak
1 przedsiebiorcy, zaczeKsmy sif uczyc jak "po-
dejsc" do problemow zwi^zanych z likwidacj^
rejonow poszczegolnych kopaln, czy calych za-

kladow, od strony czysto technologicznej. A s^
to problemy czestokroc dose ztozone, gdyz ma-
jqce scisly zwiqzek z wystepuj^cymi zagrozenia-
mi naturalnymi. W tym przypadku profilaktyka
musi uwzgledniac dominujqce w trakcie prac
lilavidacyjnych takie zagrozenia, jak wodne,
metanowe i pozarowe. Pamietamy np. w>'buch
metanu w likwidowanym szybic kop. Morci-
nek, czy inne niebezpieczne zdarzenia w kopal-
niach Dolnoslqskiego Zaglebia W^glowego,
Sama fizyczna likwidacja zakladow nie zalanvia
jeszcze problemu. Naszym zadaniem jest row-
niez nadzorowanie i kontrolowam'e nieod-
zownej rekultywacji terenow pogorniczych,
wiazqcej sie z niebagatelnymi kosztami, a tym
samym - sil^ rzeczy - wymagajacej dose specy-
ficznego naii spojrzenia.

WUG, nabrawszy odpowiednich w tej ma-
terii doswiadczen, zaproponowal konkretne,
nowe rozstrzygniecia w przepisach gorniczych,
dotychczas w naimniejszym nawet stopniu
w nich nie uwzgl?dnianych.

Kolejny etap, modyfikuj^cy nasz^ dzialal-
nosc, zwi^zany jest z przyst^pieniem Polski do
Unii Europejskiej. Obowi^zujqca zasada svvo-
bodnego przeply\vu towarow i uslug wyzna-
czyla nowe zadanie dla Prezesa WUG-u. Jest on
- w mysl ustawy o systemie oceny zgodnosci -
jednym z dziewicciu wyspecjalizowanych
organow nadzoru rynku w zakresie wyrobow
stosowanych w zakfadach gorniczych. Wyroby
te objete sq - ustanowionymi przez Komisj?
Europejsk^ - dyrektywami tzw. nowego podejs-
cia. Ten obszar nowej dziatalnosci uwazam za
bardzo istotny. Na polskim rynku pojawiajq si^
bowiem wyroby, czesto naszym przedsiebior-
com nieznane, producentow zagranicznych.
Obejmujemy je kontrol^, i obojetnie czy doty-
czy to kombajnu chodnikowego czy wenryiato-
ra, sprawdzamy czy spelniaj^ one przypisane im
wymagania. Od przyst^pienia Polski do UE ta-
kich czynnosci kontrolnych przeprowadzilismy
juz ok. 150. Jeszcze inne, nowe zadanie, ktore

si? wowczas pojawilo, zwiqzane jest z uzna-
waniem przez Prezesa WUG-u kwaiifikacji gor-
niczych nabyrych przez obcokrajowcow w in-
nych niz Polska krajow. O tyle to waine, ze
z chwil^ wejscia na nasz rynek inwestorow za-
granicznych, zapewne zechca^ oni - w jakiejs
przynajmniej niewielkiej czesci - sciagn^c tu
swoj^ kadr?. Do tej pory takich przypadkow
bylo niewiele, ale w niedaleldej przyszlosci
moze to ulec zmianie.

W roku 2002, w trakcie kolejnej nowelizacji
Prawa geologicznego i gorniczego, pojawily si^
rowniez nowe dla nas zadania, w tym nadzor
i kontrola nad zakladami gorniczymi wydoby-
waj^cymi kopaiiny pospolke. Wczesniej takimi
organami nadzoru w tym przypadku byli sta-
rostowie i wojewodowie. Tak wiec od tego mo-
menru dzialalnosc gornicza, obojetnie czy doty-
czy to kopalin podstawowych czy pospolitych,
nadzorowana jest przez jeden wyspecjalizo-
wany organ, jakim sq Prezes WUG-u i podlegli
mu dyrektorzy okregowych urzedow gor-
niczych. A trzeba wiedziec, iz wspomnianych
zakladow wydobywaj^cych kopaiiny pospolite
jest w kraju bardzo duzo - ponad 4500. Wpra-
wdzie w wiekszosci zatrudniajqcych do kilka
osob, ale z punktu widzenia gospodarczego,
zwfaszcza w dobie rozwoju budownictwa mie-
szkaniowego i drogowego, odgrywajacych dose
waznq role. S^ to bowiem zasoby kopalin nie-
odnawialnych, a wiec istotne jest by byly wyko-
rzystywane w sposob racjonalny i zgodny
z przepisami. Tym bardziej, iz rocznie odno-
towujemy ponad 100 przypadkow nielegalnej
eksploatacji cych zloz.

Dodam jeszcze, iz nadzor i kontrolf sprawu-
jemy rowniez nad podmiotami zajmujqcymi sie
zawodowo ratownicrwem gorniczym, a takze
szkolenlami pracownikow, ktore - za zgodq
pracodawcow - mog^ bye prowadzone takze
przez firmy zewnetrzne.

T^ moj^ nieco dluzsz^ \vypowiedziq chcia-
lem uzasadnic, a tym samym udowodnic, iz
dzialalnosc urzedow gorniczych, na!ozone na
nie zadania, majq charakter interdyscyplinarny,
zas okreslenie "policja gornicza" w sposob nle-
uzasadniony je zaw?za. By zadaniom tym spro-
stac, zatrudniamy fachowcow nie tylko o spec-
jalnosci gornkzej, ale takze geologicznej, mier-
niczej, budowlanej itd. Wracaj^c zas do wspom-
nianej na wstepie deklaracji... Z pewnosciq be-
d? staral si^ dokonac zmian w dzialalnosci
WUG-u, bacz^c, by byly one spojne z ota-
czajqc^ nas rzeczywistosci^. Przed kilku dniamt
Rada Ministrow przyjela projckt nowej, choc
pod t^ samq nazwq co dotychczas obowiazu-
j^cej, ustawy Prawo geoiogiczne i gornicze.
Zakreslone w niej zadania i kompetencje dla
urzedow gorniczych - poza mafymi wyj^tkami -
nie rozniq si? od aktualnie obowiazujqcych.
Jednakze w slad za tq ustawq pojawiq si? prze-
pisy wykonawcze do niej. 1 wlasnie w nich
chcielibysmy zaprezentowac zupelnie inny niz
dotychczas kierunek myslenia, dazac do ograni-
czenia ingerencji w dziatalnosc przedsiebiorcow
zakladow gorniczych. Proponujemy np., by to
kierownika ruchu zakladu wyposazyc w kom-
petencje - dotychczas przypisan^ dyrektorom
okr?go\vych urzedow gorniczych - zaliczania
zloz do odpowiednich kategorii zagrozen natu-
ralnych. Urz^d bgdzie si? ograniczat jedynie do
okreslenia zgodnosci tegoz z przepisami. Inny
przyklad. Aktualnie jedynie Prezes WUG-u ma
prawo wydawac zezwolenia na jakiekolwiek
odstepstwo od przepisow. Chcemy to ograni-
czyc do niezbednego minimum. Jeden z przepi-
sow zakazuje zostawiania resztek w pokladach
zagrozonych t^paniami. Na odstepstwo od tego
zgode moze wyrazic jedynie Prezes WUG-u,
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choc wiadomo, iz w naszych warunkach geo-
logicznych nie sposob prowadzic eksploatacji,
z uwagi na roznego rodzaju zaburzenia tekto-
niczne, bez pozostawiania tychze resztek. Cze-
sto czyni si? tak z przyczyn technologicznych.
Oczywiscie, nalezy ich zostawiac jak najmniej,
ale czy i ile - niech o tym decyduje kicrownik
ruchu.

Dazymy zatem do cego, by z naszej strony
byta jak najmniejsza ingerencja w pewne tech-
niczne aspekty dziaialnosci zaktadu, natomiast -
co mocno chcialbym podkreslic - zwiekszeniu
ulegnie odpowiedzialnosc kierownictwa i do-
zoru ruchu kopaln.

Oprocz wspomnianej nowej ustawy, 21 li-
stopada Sejm znowelizowal ustaw? o swobo-
dzie dziaialnosci gospodarczej. Zmierza ona do
tego, by przedsi?biorcy mogli prowadzic swa^
dziatalnosc w sposob jak najmniej klopotliwy.
Tym samym poczynania organow kontrolnych,
w tym i urz?dow gorniczych, zostana^ scisle
okreslone pewnymi normami, ktorych nie wo-
Ino b?dzie przekraczac. I tak np. w przed-
si^biorstwie nie b?dzie mozna prowadzic wiecej
niz jednej kontroll jednoczesnie. Chcac dosto-
sowac si? do tych wymogow, musze dokonac
rewizji czestotliwosci kontroli w zakladach. Na
pewno nie bed? dazyt do ograniczania naszych
wizyt w rejonach szczegolnych zagrozen natu-
ralnych, tam gdzie one sie kumuluja. Jednakze
owe wizyty kontrolne nie zawsze musza^ si?
sprowadzac do wytykania, ze czegos tam braku-
je, ze cos jest niezgodne z przepisami itd.
Chcialbym, by nasi pracownicy inspekcyjno-
techniczni mogli spojrzec na zastany problem
szerzej; potrafili zidentyfikowac poziom za-
grozenia, wskazac obszary, w ktorych nalezy
poprawic dzialania profilaktyczne itd. Krotko
mowiac - pomoc przedsiebiorcom w realizacji
ich zadan.

• Analizujac statystyk? wypadkow w gor-
nictwie w latach 2005 - 2007, nie sposob nie
zauwazyc, iz z roku na rok ich liczba rosnie.
i to zarowno w kopalniach wegla kamiennego,
jak i brunatnego oraz kopalniach miedzi. To
smutna prawda, iz ryzyko smierci towarzyszy
gornikom od zawsze. Jednakze fakt, iz w roku
biezqcym zgin?lo juz wiecej gornikow niz
w calym 2007 roku musi przerazac... Jedynie
minimalnie obnizyla si?, badz pozostaje na tym
samym poziomie liczba tzw. niebezpiecznych
zdarzen w kopalniach podziemnych, jak
pozary, zawafy, czy tapniecia. Juz w roku 2003
wprowadzono w kopalniach dose rygorysty-
czne systemy bezpieczenstwa. Jednakze ko-
niecznosc siegania po wegiel coraz glebiej, co
sil^ rzeczy powoduje wzrost katastrofogen-
nych zagrozen gorniczych, w tym zwiekszajqca^
sie metanosnosc pokladow i sejsmicznosc
gorotworu, a takze wzrost temperatury, nie
rodzi potrzeby bardziej efektywoych roz-
wiazan w sferze profilaktyld?

- Z danych statystycznych trzeba umiec wy-
ci^gnac wlasciwe wnioski. Trzy lata to zbyt
krotld okres, by moc mowic o utrwalajacej si?
jakiejkolwiek tendencji. Jezeli popatrzymy na
suche liczby z ostatnich 10 lat, to 6w obraz staje
sie blizszy prawdzie. Istornie w biez^cym ro-
ku wypadkow smiertelnych w gornictwie,
a w szczegolnosci w kopalniach w?gla kamien-
nego, jest wiecej niz w roku ubieglym (w br. 22,
a w roku ub. 16), ale pami?tajmy, ze w roku
2006 bylo ich 45. Tak naprawde najlepszym
pod tym wzgledem nie byl rok 2007, a 2004,
kiedy wydarzylo sie ich 11. W ogole to by! rok,
w ktorym, gdy chodzi o bezpieczenstwo pracy
w gornictwie, osiagn?lismy najlepsze w skali
swiatowej wyniki. Oczywiscie byloby idealnie,
gdyby tych wypadkow w ogole nie bylo i nie

musz? dodawac, ze wszystkie nasze dzialania
podporzadkowane sq temu, by o ile nie wyeli-
minowac ich calkowicie, to przynajmniej ma-
ksymalnie zminimalizowac. Trudno nie zau-
wazyc, iz jedna katastrofa, jak ta, ktora miala
miejsce w kop. Borynia, a ktora poci^gn?la za
soba szesc ofiar smiertelnych, potrafi catko-
wicie zburzyc dotychczasowa statystyk?. Tak
wiec te tragiczne w skutkach zdarzenia nie
mozna rozparrywac li tylko z czysto statysty-
cznego punktu widzenia.

Mamy swiadomosc tego, iz ilosc pewnych
zagrozen z roku na rok rosnie. Mimo ma-
lejqcego wydobycia, wzrasta zagrozenie me-
tanowe. Podobnie z zagrozeniem klimaty-
cznym. Co roku bowiem "schodzimy" z eksplo-
atac)^ srednio o 8 metrow glebiej. Natomiast
zagrozenie tapamami, dzi?ki szeroko zakrojo-
nym dzialaniom podjetym w drugiej polowie
lat 90., po serii zwia.zanych z tym katastrof,
zeszlo - oby jak najdiuzej - na drugi, a nawet
trzeci czy czwarty plan. Jeszcze w latach 90.
bylo ono dominujace. Po przeprowadzeniu
drobiazgowych badaii doszlismy bowiem do
wniosku, iz z tym zagrozeniem, zwiazanym
z wstrzasami wysokoenergetycznymi, szalenie
trudnymi do przewidzenia, mozna walczyc wla-
sciwie projektuj^c kolejnosc wybierania po-
kladow. Kopalnie przygotowaly zatem, opi-
niowane przez naukowcow, dlugofalowe - uw-
zgl?dniajace 6-letni okres - projektowanie robot
gorniczych. Tak wi?c dzialalnosc kopaln stala
si? w tej materii przewidywalna, pozwalajaca
rozlozyc pola eksploatacyjne w sposob jak
najbardziej rownomierny, ograniczajacy z do-
brym skutkiem wsporaniane zagrozenie.

• Jednak zagrozea naturakych catkowicie
poskromic si? nie da, o czym swiadcza wy-
darzenia ostatnich dni. Silny wstrzas w kop.
Wirek - 18 poturbowanych gornikow w szpi-
talu, podziemny poiar stacji transforma-
torowej w kop. Halemba; rowno dwa lata po
wybuchu tam metanu, ktory zabil 23 gor-
nikow, wstrzas tektoniczny w karwinskiej
kopalni, w ktorej zginelo dwoch polskich
gornikow...

- Jak widac natura ponownie nas zaskoczyla.
Zarowno tapniecie w kopalni Halemba-Wirek,
jak tez w kopalni w Czcchach zaliczam do lych
zjawisk geomechanicznych, krorych prognoza
jest niezwykle trudna, albo wr?cz niemozliwa,

Prowadzone przez Okr?gowy Urz^d Gor-
niczy w Gliwicach dochodzenie przyczyn i oko-
licznosci tqpniecia w kopalni Halemba-Wirek
bedzie mialo na celu sprawdzenie, czy nie bylo
zadnych zaniedban przy prowadzeniu oceny
tego zagrozenia. Podobnie bedzie z dochodze-
niem przyczyn pozaru stacji transformatorowej.
Musimy miec pewnosc czy zawiodly maszyny
czy ludzie.

• Caikowicie abstrahujac od ostatnich
zdarzen, czy istotnie, az dwie trzecie wypad-
kow w kopalniach to wina Kidzi, a nie np. zbyt
skromnych srodkow finansowych przezna-
czanych na szeroko rozumiaae bezpieczenstwo
pracy w kopalniach?

- Prowadzac dochodzenia powypadkowe
staramy si? ustalic przyczyny tych zdarzen jak
najbardziej rzetelnie. Te 70 proc. wypadkow
spowodowanych w duzej mierze niewlasciwym
zachowaniem pracownika, stanowi ten obszar
zagadnieii, nad ktorymi mozemy wspolnie
z przedsi?biorcami "popracowac". To nie jest
jednak tak, ze tylko jeden czynnik mial wplj'w
na taki czy inny wypadek. Zawsze jego przy-
czyna jest zlozona. I oprocz czynnika ludzkiego,
czesto wyst?puj^ inne przyczyny, jak np.
niewtasciwy Stan techniczny jakichs urz^dzen.
I wowczas trzeba zadac sobie pytanie, czy pra-

codawca uczynil wszystko, by te urz^dzenia
byly jak najlepsze, w miar? mozliwosci najno-
woczesniejsze, utrzymane w odpowiednim sta-
nie. A jezeli nie, to dlaczego. Oczywiscie wyma-
ga to odpowiednich srodkow finansowych, ale
nie w takich rozmiarach, jak np. w przypadku
dalekosieznych inwestycji. Wymaga glownie
gospodarskiej dbalosci.
| Czy skutecznym lekiem na poprawe sta-

nu bezpieczenstwa w kopalniach maĵ  bye,
czego jakoby domaga si? WUG, a o czym do-
nosila prasa, przeprowadzane wedlug jcdnego
standardu dla wszystkich kopaln szczegotowe
psycbotesty dla kandydatmv na gornikow?

- Dokonuj^c analizy przyczyn wypadkow
zaistnialych w ostatnich latach i dochodzac do
wniosku, iz 70 proc. smiertelnych i ci^zkich
mozna by bylo uniknac gdyby zachowania lu-
dzkie byly inne, zacz?lismy doszukiwac si?
odpowiedzi na pytanie w czynrtkwi problem.
Postanowilismy zatem opracowac dla praco-
wnikow nowo zatrudnionych oraz ze stazem
pracy nie dtuzszym niz kilka iat, i to zarowno
dla pracownikow fizycznych, jak i osob z do-
zoru, ankiet?, wypetnian^ anonimowo. Chcial-
bym w tym miejscu wyraznie sprostowac me-
dialne doniesienia na ten temat. To nie byly
zadne psychotesty. Ich bowiem celem bylo
uzyskanie odpowiedzi na pytanie, co jest zlego
w organizacji pracy na najnizszym szczeblu,
czyli pracownikow fizycznych oraz osob z do-
zoru nizszego i sredniego, ze tak czesto do-
chodzi do sytuacji wypadkogennych. I mysmy
takie badania, zwiazane nie z zadnymi tam psy-
chotestami, a z adaptacja pracownika do zawo-
du - za zgoda^ pracodawcow - przeprowadzili
w kazdej kopalni w?gla kamiennego. Aktualnie
zatrudniony w WUG-u psycholog anaiizuje je.
Oczywiscie z ich wynikami pracodawcy zostan^
zapoznani. Ce! tegoz jest oczywisty: sfor-
mulowac na ich podstawie wnioski, pozwa-
lajace uniknac w przyszlosci sytuacji wypadko-
gennych. Jesli okaze si?, ze np. pracownik
- z roznych powodow - musi wykonywac prace
niezgodne z przepisami, to zastanowimy si?
dlaczego tak jest. Czy np. dlatego, ze przepisy
sa zie, czy bye rnoze zadania na niego na-
kladane sa kracjonahie.

Oczywiscie kazdy nowo przyjmowany pra-
cownik winien - co nalezy do obowiazkow pra-
codawcy - zostac odpowiednio przeszkolony.
Sprawdzilisrny, ile w biezacym roku - w zwia-
zku z przejsciami na emerymry - zostanie przy-
j?tych nowych pracownikow. Okazalo si?, ze
jest to ilosc duza, znacz^ca dla tak specyficznej
branzy, w ktorej adaptacja zawodowa trwa
dluzej anizeli w kazdym innym zawodzie.
Zrozumieii to przedsiebiorcy. Zasady adaptacji
zawodowej we wszystkich spofkach zostaly
zunifikowane. Mowiono o tym 13 listopada
podczas posiedzenia Komisji Bezpieczenstwa
Pracy w Gornictwie, b?d^cej organem opinio-
dawczo-doradczym Prezesa WUG-u. -

• Od lutego 2007 roku Prezes WUG-u
podlega ministrowi wlasciwemu do spraw
srodowiska. Czy Pana zdaniem zasadny jest
postulat gorniczych zwiazkow, by ow^ pod-
leglosc zamienic bezposrednio wobec pre-
miera, bgdz Ministerstwa Spraw Wewn?-
trznych i Administracji?

- To nalezy do decyzji rzadu. Jako organ
administracji rzadowej realizujemy zadania
nalozone na nas przez rzad. W zwiazku z tym
moje wypowiadanie sie - z powyzszych po-
wodow - na temat tego, komu mam podlegac,
jest jak najbardziej niewskazane.

• Dzi?kuje za rozmow?.
Rozmawiai: }.M.

(Wywiad autoryzowano 1 grudnia 2008 r.)
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